

Das war die STAMPA 2008 / This was STAMPA 2008

von / by Gunter Vogt & Heinz-Jürgen Kumpf

Die Reise nach Dublin zur STAMPA begann bereits mit einer kleinen Überraschung: als ich, Gunter Vogt, im Flugzeug in Hamburg meinen Platz eingenommen hatte, kam John Lorenzen dazu. Er hatte seinen Platz in derselben Reihe. Wir wußten beide vorher nichts davon!

Am Tag vor der STAMPA-Eröffnung trafen sich zu früher Stunde Ronny Vogt, Heinz-Jürgen Kumpf und Gunter Vogt an der Bushaltestelle an der Liffey, um zu einer Führung im Hauptquartier des Irish Air Corps in Baldonnel aufzubrechen. Unser Vorsitzender hatten den Besuch organisiert. Falsche Buslinie, freundlicher Chauffeur: Der Busfahrer machte einen Abstecher und setzte uns drei direkt vor dem Eingangstor ab. Dort wurden wir schon erwartet und in die Unteroffiziersmesse geleitet, wo uns eine weitere Überraschung erwartete. Während wir auf unseren Führer warteten, fanden wir dort an der Wand einen Bilderrahmen, in dem Briefe mit dem Freistempel des Irish Air Corps in Baldonnel versehen waren, die selbst unser Experte H.-J. Kumpf noch nicht kannte! Auch Ronny Vogt erkannte Belege und Medaillen vom Bremen-Flug in der Unteroffiziersmesse. Später in der Offiziersmesse hatte dann Heinz-Jürgen Kumpf die Gelegenheit, sein druckfrisches FAI-Buch über die „Militärpostgeschichte Irlands“ dem Stabschef des Irish Air Corps, Brigadier Ralph James, und einigen höheren Offizieren vorzustellen und ein Exemplar zu überreichen. Das Buch wurde mit großer Bewunderung und Anerkennung aufgenommen. Nach dieser kleinen Zeremonie wurde uns der diensthabende Offizier abgestellt, der uns durch die Gebäude des Flughafens führte und für uns Stempel bzw. Cachets der entsprechenden Dienststelle des Air Corps erfragte. Zum Abschluss hatten wir Gelegenheit, das noch im Aufbau befindliche Luftfahrtmuseum auf dem Flughafengelände zu besuchen.

Am Freitag Vormittag ging es dann zur STAMPA, die wieder in den Räumen der Royal Dublin Society (RDS) veranstaltet wurde. Sie war zwischen einer Messe rund um die Gesundheit und einer Münzausstellung mit Verkaufsschau angesiedelt. Bereits am ersten Tag war

The journey to Dublin and STAMPA had already started with a little surprise: After I, Gunter Vogt, had taken my seat in the aircraft at Hamburg, John Lorenzen joined me. He was sitting in the same row – although both of us had no prior knowledge of flying together!

One day before the opening of STAMPA, Ronny Vogt, Heinz-Jürgen Kumpf and Gunter Vogt met very early in the morning at a bus stop close to the river Liffey. From there, they departed for a guided tour through the Headquarters of the Irish Air Corps at Baldonnel which had been arranged by Heinz-Jürgen Kumpf. Wrong bus line but friendly driver: our bus chauffeur was so kind to make a detour and let us out at the HQ's gate. We had already been expected and were immediately escorted to the NCO mess. Whilst waiting for our guide we discovered framed letters on the wall showing a meter mark from the Irish Air Corps in Baldonnel which even our expert Heinz-Jürgen Kumpf did not know! Moreover, Ronny Vogt discovered documents and medals commemorating the Bremen Flight as well. Later on in the Officers' Mess, Heinz-Jürgen Kumpf was given the opportunity to present and to hand over his brand-new FAI publication on the “Military Postal History of Ireland” to the Chief of Staff of the Irish Air Corps, Brigadier Ralph James, and other high ranking officers attending. The book was received with appreciation and admiration. After this small ceremony the officer in charge was assigned to us. During our tour around the facilities of the aerodrome he helped to collect stamps and cachets used in the Irish Air Corps. At the end of the tour we were also given the opportunity to visit the Air Corps Museum which is still in its initial stages.

On Friday morning, STAMPA 2008 opened its gates for the first time. Once again, it took place in the premises of the Royal Dublin Society (RDS), next to two other exhibitions, the Dublin Coin Fair and a fair on health and wellness.

The crowd of visitors was considerable from the very beginning since even the local radio stations mentioned STAMPA throughout their

der Besucherandrang sehr groß. Sogar im Rundfunk wurde den ganzen Tag über auf die Ausstellung hingewiesen. Das Themenspektrum der vielen hervorragenden Exponate war groß. Einer der Aussteller war Ronny Vogt mit einem Rahmen über die irische Ballonpost während der Belagerung von Paris 1870/71.

Rund um die Exponate waren die Stände einer Reihe von Briefmarkenhändlern angeordnet, die an allen drei Tagen gut frequentiert waren. Auch An Post war mit einem großen Stand und umfangreichem Angebot an Briefmarken und Zubehör vertreten. Die Sonderstempel der STAMPA waren heiß begehrt. Leider gab es auch in diesem Jahr keine Sonderganzsache von An Post.

Wie in früheren Jahren war der Stand der Verbände sehr gut platziert: am Durchgang zur Münzausstellung. Er war während der Dauer der Ausstellung durchgehend von FAI-Repräsentanten (Gunter Vogt, Heinz-Jürgen Kumpf und Otto Jung) besetzt. So konnte wieder zahlreich auch ältere FAI-Literatur verkauft und die Mitgliedsbeiträge unserer nicht in Deutschland lebenden Mitglieder eingesammelt werden. Großes Interesse fand auch der neue FAI-Band Nr. 27 über die irische Militärpostgeschichte, der sich gut verkaufte. Die FAI genießt mittlerweile international einen so guten Ruf, dass auch diesmal neue Mitglieder geworben werden konnten – sechs an der Zahl. Unser „Hoffotograf“ Robert Dombrowski hielt während der Ausstellung alle wichtigen (und auch unwichtigen) Ereignisse in Bildern fest (siehe nächste Seiten).

Das festliche STAMPA-Dinner als krönender Höhe- und Schlusspunkt der Veranstaltung fand in den Räumen von Wynn's Hotel statt. Besonders erwartet wurde die Verleihung der Ausstellungspreise. Ronny Vogt hat für sein Exponat dabei die meisten Preise erhalten. Auch auf diesem Weg herzlichen Glückwunsch an ihn und alle anderen FAI-Mitglieder, die ebenfalls auszeichnet wurden! (Siehe auch S. 35f.) Für Ronny war es auf jeden Fall ein schönes Geschenk zu seinem Geburtstag, und ein ungenannter Sponsor spendierte sogar noch eine Flasche Champagner. Rückblickend war die Reise zur STAMPA wieder ein voller Erfolg für die FAI und deren zahlreich angereiste Mitgliedschaft. Es ist erfreulich zu sehen, dass die Zahl

Friday news broadcasts. The extraordinary exhibits were of high quality and showed a broad variety of topics. Among them was Ronny Vogt's collection on the Irish deliveries of Balloon Mail during the siege of Paris in 1870/71. The exhibits were surrounded by the booths of several philatelic dealers which were attended very well throughout all three STAMPA days.

An Post, too, was present at a large booth where collectors were able to purchase the latest stamp issues or diverse philatelic accessories. There was very high demand for the three special postmarks issued on occasion of STAMPA; it nevertheless is a pity that An Post (once again) did not issue any special postal stationery on the occasion.

Like in the previous years, the booth fo the philatelic societies was conveniently accommodated at the passage to the coin fair. The FAI was represented by treasurer Gunter Vogt, FAI President Heinz-Jürgen Kumpf and former FAI President Otto Jung. The FAI was able to sell many of its literature, even older titles. The newest volume of the FAI literature series, no. 27 on the “Military Postal History of Ireland” (by our President Heinz-Jürgen Kumpf) met with particular interest, and many volumes were sold. The FAI enjoys a good reputation internationally, and as a result, we were able to welcome six new members during STAMPA 2008.

It has already become a good tradition, too, that our ‘court photographer’ Robert Dombrowski took photographs of anything and everything important (and less so) going on during STAMPA (see the next pages).

The festive dinner as crowning and concluding peak of STAMPA took place at Wynn's Hotel Hotel in Dublin's city centre. Most awaited by all was the award ceremony. It turned out that Ronny Vogt was awarded more prizes than anyone else. Again our e awards. Ronny Vogt was the winner at all, he could collect most awards, here again our congratulations not only to him but also all other FAI members who have received prizes! (See also p. 35f.) In any case it was a nice birthday surprise for Ronny, and an unnamed sponsor even added bottle of Champaign to round off the evening for him.

In retrospect, the trip to STAMPA again was a great success for the FAI and all its members

der Mitglieder, die zur STAMPA fahren, jedes Jahr zunimmt und die STAMPA somit auch immer stärker zu einem Forum für die gesamte FAI wird. Daher rufen wir an dieser Stelle alle FAI-Mitglieder auf, im nächsten Jahr zur STAMPA nach Dublin zu kommen und diesen Besuch schon jetzt zu planen!

Anmerkung: Wie oben bereits erwähnt, ist ein neues Buch in der FAI-Schriftenreihe als Nr. 27 erschienen. Der Titel lautet: „Militärapostgeschichte Irlands“ und wurde von mir verfasst. Es ist mit seinen ca. 380 Seiten sehr umfangreich und soll die wichtigsten Gebiete in der irischen Militärapostgeschichte abdecken. Dieses Buch wird pro Stück für € 48,- (exkl. Porto) verkauft (siehe auch S. 68). Wie üblich wird jedes FAI-Mitglied ein kostenfreies Exemplar erhalten. Da die Druckkosten das FAI-Budget jedoch extrem belasten, hat der Vorstand beschlossen, dieses Buch erst ab der nächsten Jahreshauptversammlung im Mai 2009 an die Mitglieder zu verteilen. Mit dieser Maßnahme soll erreicht werden, möglichst viele Exemplare zu verkaufen. Sollte ein Mitglied das Buch früher besitzen wollen, kann es bereits jetzt für € 48,- beim Bücherdienst erworben werden. –HJK

who had come to Dublin. It is very satisfactory that the number of FAI members visiting STAMPA is increasing every time, and that STAMPA thus more and more becomes a forum for the entire FAI. This is why we call on all our members to come to Dublin and visit STAMPA in 2009. Start planning now!

Note: As mentioned above, a new volume in the FAI literature series has been published. The new volume 27 has the title “The Military Postal History of Ireland”. With its appr. 380 pages it is rather voluminous and shall cover all interesting areas of Irish military postal history. The price of the book € 48.- (plus p&p) (see also p. 68). As usual, FAI members will get a free copy of this new publication. However, due to the high expenses for printing, the board of the FAI has decided not to withhold all free copies until the next AGM in May 2009. By doing so, a high number of sales shall be guaranteed. It is thus up to everybody’s individual decision to await the free copy or to already purchase a copy for € 48.- from our librarian and manager of the FAI book service, Eckart Schulze. – HJK



FAI-Vorsitzender Heinz-Jürgen Kumpf und Schatzmeister Gunter Vogt am STAMPA-Stand der Philatelistischen Vereine. /
FAI President Heinz-Jürgen Kumpf and Treasurer Gunter Vogt at the STAMPA booth of the philatelic societies. (Fotos von / photos by: R. Dombrowski (5); O. Jung (1); Bildtexte / picture descriptions: CJ)



Zwei FAI-Mitglieder mit viel philatelistischer Erfahrung in bester Laune auf der STAMPA: Otto Jung, FAI-Vorsitzender a.D., aus Deutschland und Heloïse Mitchell aus Irland. /

Two FAI members with lots of philatelic experience in excellent mood at STAMPA: former FAI President Otto Jung from Germany and Heloïse Mitchell from Ireland.

Heinz Jürgen Kumpf, links, und Gunter Vogt vor dem Hauptquartier der irischen Luftstreitkräfte in Baldonnel. à /

Heinz-Jürgen Kumpf, left, and Gunter Vogt in front of the Headquarters of the Irish Air Corps in Baldonnel. à





Schweizer Akkuratesse trifft irische Philatelie: FAI-Mitglied Ronny Vogt vor seinem vielfach prämierten Exponat über irische Ballonpost während der Belagerung von Paris im deutsch-französischen Krieg 1870/71. / Swiss meticulousness meets Irish philately: FAI member Ronny Vogt in front of his multiple award-winning exhibit on Irish balloon post during the siege of Paris in the German-French War of 1870/71.



...nicht nur die Schweizer nehmen's sehr genau:
John Lennon, Vorsitzender der STAMPA-Jury,
bei der Arbeit. /
...not only the Swiss are meticulous: John Len-
non, chairman of the STAMPA jury, at work.



Der Juryvorsitzende John Lennon, l., zeichnet Ronny Vogt, r., aus. Der Dritte im Bunde, FAI-Mitglied und HARFE-Autor Brian Warren, freut sich mit mit. /
Jury chairman John Lennon, l., awarding Ronny Vogt, r. a prize. To make up a threesome, FAI mem-
ber and HARFE author Brian Warren shares the
happiness.

STAMPA 2008	AWARDS LIST
This listing of exhibits updates and supersedes the listing in the exhibition catalogue	
1. Ireland - The Map Stamp 1922-1949 – Joanna Williamson	Gold Medal, J.E. Foley Memorial Medal (E.P.A.), Irish Security Stamp Printing Limited Trophy and David Feldman Trophy
2. Carrickfergus Castle – Brian Warren	Vermeil Medal, Whyte's Trophy and Mercer R Bowers Waterford Crystal Award
3. Ireland Postal Stationery - The Transition – “Leitrim”	Gold Medal & Éire Philatelic Association Certificate
4. Éire Commemorative Varieties – Roibeárd Ó Sincléir	Bronze Medal
5. Postage Stamps of Zanzibar – Ian C. Bailey	Silver Medal
Postal History	
6. G.B. Used in Ireland 1840-1901 – Eugene Labiuk	Silver Medal
7. Post of the Yews – John Matthews	Vermeil Medal
8. Mail by Rail in the L.M.S. Area Prior to Grouping in 1923 – Barry Wilson	Vermeil Medal and F.E. Dixon Shield
Thematic	
9. Liquid of Life – Peter Weir	Vermeil Medal & C. O'Neill Memorial Trophy
10. Two Centuries of Chemists and Chemistry – Brian Callan	Bronze Medal
11. Old Glory – Robert Moore	Bronze Medal
Aerophilatelic Class	
12. Pan American Airmails – Gerry Byrne	Bronze Medal
Open Class	
13. Celebrating Christmas – John Fitzsimons	Silver Medal and Michael Giffney Salver
14. Changing Times – Anthony J. Hughes	Silver Medal
One Frame Class	
15. Ballon Montés to Ireland - Ronny Vogt	Gold Medal, William Kane Trophy, Federation of Philatelic Societies of Ireland Trophy, Mercer R. Bowers Waterford Crystal Award and Éire Philatelic Association Certificate
16. Dog Licence Stamps of Ireland 1866-1922 – John Pedneault	Silver Medal

STAMPA 2008	AWARDS LIST
STAMPA 2008 - LIST OF EXHIBITS (continued)	
One Frame Class (continued)	
17. The Pre-Decimal Booklets of Ireland – 1931 to 1969 – “Leitrim”	Silver Medal
18. Advent of the Euro – John Greer	Silver-Bronze Medal
19. Telegraph Stamps and Forms used in Ireland – Dave Brennan	Silver-Bronze Medal
20. Dublin, it's People and Places – Pamela Reynolds	Bronze Medal
21. Edwardius VIII Rex – Pat Casey	Silver-Bronze Medal
22. Europa 1960 on Irish First Day Covers – Pat Lineen	Certificate of Participation
Novice Competition	
23. Flags of Occupied Countries – Gerry Byrne	Certificate of Participation
24. Irish Heroes and Sports Stars – Pamela Reynolds	Gwyn Bennett Trophy
Literature	
25. The North of Ireland Philatelic Society Centenary 1907-2007 – The North of Ireland Philatelic Society	Silver Medal
26. Hibernian Handbook and Catalogue of the Postage Stamps of Ireland – 2009 Edition – Roy Hamilton-Bowen	Gold Medal and Éire Philatelic Association Certificate

Trophies and Other Awards:

- **David Feldman Trophy** is awarded to the **best overall exhibit**.
- **Irish Security Stamp Printing Limited Trophy** (*Irish stamps post 1922*)
- **Whyte's Trophy** (*Traditional philately - excluding Ireland*)
- **F. E. Dixon Shield** (*Postal History*)
- **C. O'Neill Memorial Trophy** (*Thematic*)
- **William Kane Trophy** (*Aerophilately*)
- **J.E. Foley Memorial Medal** presented by the **Éire Philatelic Association** (*Best Irish exhibit – any Class*)
- **Michael Giffney Salver** (*Open Class*)
- **Gwyn Bennett Trophy** (*Novice Competition*)

The **Mercer R. Bowers Waterford Glass Crystal Award** is presented by Robert Benninghoff and is given to the best new or improved exhibit by a member of the Éire Philatelic Association in both the multi-frame and one frame classes.